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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL PLE DE LA CORPORACIÓ MUNICIPAL 
REUNIDA EN PRIMERA CONVOCATÒRIA DIA VINT I CINC DE SETEMBRE DE DOS MIL DOTZE. 
 
Núm. de la Sessió:  
Dia: 25 de setembre de 2012. 
Hora: 20 hores i 30 minuts a 23 hores i 00 minuts 
Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Puigpunyent. 
Hi assisteixen: 
Sr. Gabriel Ferrà Martorell 
Sra. Margalida Morell Martorell 
Sra. Maria Lluïssa Pla Isern 
Sr. Toni Marí Enseñat 
Sra. Isabel Martín Roman 
Sr. Victor Douat Rigo 
Sr. Antonio Deudero Mayans 
Sra. Maria Teresa Pons Picó 
Sr. José Frias Cano. 
La secretària interventora, Cristina Pou Bosch. 
 
ORDRE DEL DIA: 
 
1r.- ACTES EN ESBORRANY DE LES SESSIONS ANTERIORS 
 
2n.- ACORD DE NO DISPONIBILITAT DELS FONS DESTINATS A PAGA EXTRA DE NADAL. 
 
3r.- MOCIONS 
 
3.1) MOCIÓ PRESENTADA PER L’EQUIP DE GOVERN PER TAL DE MOSTRAR EL SEU SUPORT AL 
CLAUSTRE I A TOTA LA COMUNITAT EDUCATIVA DEL CP PUIG DE NA FÀTIMA.  
 
3.2) MOCIÓ PRESENTADA PER L’EQUIP DE GOVERN DE REBUIG A LA IMPORTACIÓ DE FEMS 
PER A LA SEVA INCINERACIÓ. 
 
3.3) MOCIÓ PRESENTADA PEL PARTIT SOCIALISTA RELATIVA A LA UNIVERSALITAT DE 
L’ASSISTÈNCIA SANITÀRIA. 
 
3.4) MOCIÓ DEL PARTIT POPULAR DE   REPULSA VIOLÈNCIA CONTRA ELS BATLES. 
 
3.5) MOCIÓ DEL PARTIT POPULAR DE RENUNCIA A LA PAGA EXTRA DE DESEMBRE. 
 
4t.- CONTROL DE L’EQUIP DE GOVERN: 
 
ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN LOCAL  
 
DECRETS DE BATLIA DES DE 292/2012  FINS 428/2012. 
 
5è.- TORN D’URGÈNCIA 
 
6è.- PRECS I PREGUNTES. 
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DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 
 
1r.- ACTES EN ESBORRANY DE LES SESSIONS ANTERIORS 
 
El Sr. Batle dona compte de les actes en esborrany de les sessions celebrades en dates 
29 de maig (ordinària i extraordinària relativa a l’aprovació del Pressupost i plantilla de 
personal per a l’exercici 20012) i 4 de setembre de 2012 i són aprovades per unanimitat 
dels membres presents. 
 
Si be, el portaveu del PP, Sr. Antonio Deudero vol fer un aclariment respecte de l’acta 
de la sessió celebrada en data 29 de maig (ordinària) ja que en el punt on el portaveu 
del PSOE Sr. Toni Marí parla de que no se paguen dietes dels càrrecs electes com a 
conseqüència de la situació econòmica, el portaveu del PP va afegir que, si be no se 
paguen, si que es devenguen. 
 
Pel que fa a l’acta de la sessió de data 4 de setembre no hi ha resa dir. 
 
2n.- ACORD DE NO DISPONIBILITAT DELS FONS DESTINATS A PAGA EXTRA DE NADAL. 
 
El Sr. Batle dona compte i lectura de la proposta que diu així: 
 
En data 14 de juliol de 2012 es va publicar al Butlletí Oficial de l’Estat el Reial decret-llei 
20/2012, de 13 de juliol, de mesures per garantir l’estabilitat pressupostària i el foment 
de la competitivitat, que estableix, en el seu article 2.1 que: “ En el año 2012 el personal 
del sector público definido en el artículo 22.Uno de la Ley 2/2012 de 29 de junio, de 
Presupuestos Generales del Estado, verá reducida sus retribuciones en las cuantías que 
corresponda percibir en el mes de diciembre como consecuencia de la supresión 
tanto de la paga extraordinaria como de la paga adicional de complemento 
específico o pagas adicionales a dicho mes.” (l’article 22.Un de la Llei 2/2012 inclou a 
les Corporacions Locals dins l’àmbit del sector públic). 
 
Així mateix, l’apartat 4 del mateix article estableix: “Las cantidades derivadas de la 
supresión de la paga extraordinaria y de las pagas adicionales de complemento 
específico o pagas adicionales equivalentes de acuerdo con lo dispuesto en este 
artículo se destinarán en ejercicios futuros a realizar aportaciones a planes de 
pensiones o contratos de seguro colectivo que incluyan la cobertura de la 
contingencia de jubilación, con sujeción a lo establecido en la Ley Orgánica 2/2012, 
de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera y en los términos y con el 
alcance que se determine en las correspondientes leyes de presupuestos”.  
 
I l’apartat 6 del mateix article diu: “Lo dispuesto en los apartados anteriores no será de 
aplicación a aquellos empleados públicos cuyas retribuciones por jornada completa, 
excluidos incentivos al rendimiento, no alcancen en cómputo anual 1,5 veces el salario 
mínimo interprofesional establecido en el Real Decreto 1888/2011, de 30 de 
diciembre.” (segons l’article 1 de la norma esmentada el SMI queda fitxat en 21,38€ 
diaris o 641,40€ mensuals). 
 
Finalment, l’apartat 7 estableix que “El presente artículo tiene carácter básico 
dictándose al amparo de lo dispuesto en los artículos 14.1.13 i 156.1 de la Constitución” 
 
També cal recordar l’article 22 de la Llei 22/2012, de Pressuposts Generals de l’Estat per 
a l’any 2012, que estableix, en el seu apartat 2 : “En el año 2012, las retribuciones del 
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personal al servicio del sector público no podrán experimentar ningún incremento 
respecto a las vigentes a 31 de diciembre de 2011, en términos de homogeneidad 
para los dos períodos de la comparación, tanto por lo que respecta a efectivos de 
personal como a la antigüedad del mismo.”  
 
L’aplicació del que disposen les Normes abans esmentades, obliga a les Entitats Locals 
a complir les següents obligacions, tal i com disposa la Nota Informativa emesa pel 
Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques relativa a l’aplicació per les Entitats 
Locals del que disposen els articles 2 del Reial decret-llei 20/2012, de mesures per 
garantir l’estabilitat pressupostària i de foment de la competitivitat, i 22 de la Llei 
2/2012, de Pressuposts Generals de l’Estat pel present exercici: 
 

a) Supressió de la paga extraordinària, i de les pagues addicionals de 
complement de destí o equivalents, corresponents al mes de desembre. 

b) Reducció de les retribucions anuals previstes, en l’import corresponent a les 
esmentades pagues. 

c) Que els imports de les retribucions a rebre pel personal en el present any, no 
superin, en cap cas, i en termes d’homogeneïtat, els abonats en l’any 2011, 
minorats en la quantia de les pagues a suprimir. 

 
De conformitat amb la interpretació que fa el Ministeri d’Hisenda i Administracions 
Públiques -en la Nota Informativa abans esmentada- de l’apartat 4 de l’article 2 del 
Reial decret-llei 20/2012 estableix l’obligació de:  
 

a) Immobilitzar, en el present exercici, els crèdits previstos per l’abonament de les 
esmentades pagues. 

b) Afectar aquests crèdits a la finalitat que en el propi article es cita (aportacions 
a plans de Pensions o similars), sense que puguin destinar-se a cap altre 
objecte, ni en el present exercici, ni en exercicis futurs. 

 
Per tal de declarar com a no disponibles aquests crèdits, la immobilització i destí dels 
quals ha establert la Llei, les Entitats Locals haurien de dictar, per l’import corresponent, 
Acord de no disponibilitat, de conformitat amb el que disposa l’article 33 de Reial 
decret 500/1990, de 20 d’abril, segons el qual: 
 
“1.- La no disponibilidad de crédito se deriva del acto mediante el cual se inmoviliza la 
totalidad o parte del saldo de crédito de una partida presupuestaria, declarándolo 
como no susceptible de utilización. 
 
2.- La declaración de no disponibilidad no supondrá la anulación del crédito, pero con 
cargo al saldo declarado no disponible no podrán acordarse autorizaciones de gastos 
ni transferencias y su importe no podrá ser incorporado al presupuesto del ejercicio 
siguiente. 
 
3.- Corresponderá la declaración de no disponibilidad de créditos, así como su 
reposición, al pleno de la entidad.” 
 
Per la qual cosa, i vist els antecedents, així com l’informe de la Secretària- Interventora 
de data 19 de setembre de 2012, es proposa al Ple de la Corporació que adopti el 
següent ACORD:  
 
PRIMER.- Declarar no disponibles els crèdits del Pressupost de despeses per a l’exercici 
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2012 relatius a les pagues extres del mes de desembre de 2012 corresponents a 
personal funcionari i laboral d’aquets Ajuntament en la quantia total de 22.520,70 
euros, corresponents a les següents aplicacions pressupostàries, de conformitat amb 
l’informe emès per la Secretària Interventora en data 19 de setembre de 2012, en el 
qual s’estableixen les quanties unitàries corresponents a cada treballador.    
 
 
APLICACIÓ 
PRESSUPOSTÀRIA 

IMPORT 

920-12000 5.297,74 
155-13000 4.470,41 
223-13000 2.169,52 
161-13000 932,37 
920-13000 3.792,72 
162-13000 1.362,29 
332-13000 543,04 
430-13000 1.388,11 
132-12000 2.564,50 

TOTAL 22.520,70 
 
El Batle manifesta que malgrat el desacord de l’equip de govern amb l’eliminació de 
les pagues extres, s’aplicarà la llei i quedaran congelades les quanties corresponents 
per tal de que puguin, en el seu dia, repercutir en cada un dels treballadors afectats. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Toni Marí diu que ens veiem obligats a aplicar-ho però creiem 
que hi ha altres mesures. 
 
Sotmesa la proposta a votació, és aprovada per unanimitat dels membres presents. 
 
3r.- MOCIONS 
 
3.1) MOCIÓ PRESENTADA PER L’EQUIP DE GOVERN PER TAL DE MOSTRAR EL SEU SUPORT AL 
CLAUSTRE I A TOTA LA COMUNITAT EDUCATIVA DEL CP PUIG DE NA FÀTIMA.  
 
La regidora d’Educació, Sra. Marissa Ple procedeix a la lectura de la moció: 
 
“L’Equip de Govern de l’Ajuntament de Puigpunyent format pel Grup Independent de 
Puigpunyent i el Partit Socialista Obrer Espanyol, presenta al proper Plenari la 
proposició d’acord per tal de mostrar el seu suport al claustre i a tota la comunitat 
educativa del CP Puig de na Fàtima. 
 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Des de l’acusació del senyor Deudero, en un Ple de l’Ajuntament, en la que afirmava 
que a l’escola Puig de na Fàtima es castigava als nins/es per parlar en castellà, hi ha 
hagut diferents articles publicats a un mitjà de comunicació, acusant al claustre de 
mestres de la nostra escola de castigar als nins/es per parlar en castellà a l’hora del 
pati. 
 Hi ha hagut també, una denúncia feta a la Conselleria d’Educació per part del Sr. 
Antonio Deudero (portaveu del partit PP de Puigpunyent)que fa referència, segons ell, 
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a la prohibició i suposades sancions per part dels mestres, als nins/es per parlar en 
castellà al pati del CP Puig de na Fàtima, també es  denúncia una suposada obligació 
per part dels mestres a que els alumnes comprin les camisetes de la campanya de 
“l’Embut”, així com una acusació d’adoctrinament polític per la difusió d’un escrit on 
els mestres explicaven els seus motius a l’hora de fer una jornada de vaga. 
 
PROPOSTA D’ACORD 
 
Des de l’Ajuntament es proposa acordar 
 

1. Mostrar el nostre suport al claustre de professors/es del CP Puig de na Fàtima 
2. Traslladar a la Conselleria d’Educació el nostre suport com a Ajuntament a la 

tasca educativa que es realitza a l’escola. Aquest suport el fem des del 
coneixement de la realitat social, lingüística i a tots els nivells, ja que 
l’Ajuntament participa als Consells Escolars i estem en continu contacte amb la 
direcció del centre així com amb l’APIMA.  

3. Comunicar a la Conselleria d’Educació que aquesta acusació només s’ha 
donat en una Sessió Plenària com a comentari del Sr. Deudero  (portaveu del 
grup del PP de Puigpunyent), sense fonament i de manera totalment gratuïta.  

4. Instar a la Conselleria d’Educació a treballar per restaurar la normalitat que hi 
havia al centre, que s’ha caracteritzat sempre per la bona convivència entre la 
diversitat d’alumnat i la diversitat lingüística que hem tingut fins ara, ja que 
l’escola acull famílies de diferents països, amb llengües i cultures també 
diversos. 

 
Biel Ferrà  
Batle de Puigpunyent 
Puigpunyent, 13 de setembre de 2012.” 
 
En el debat posterior es produeixen les següents intervencions: 
 
El portaveu del PP, Sr. Antonio Deudero diu que vist el contingut de la moció, pensa 
que l’equip de govern no té coneixement del detall de la denúncia formulada, per la 
qual cosa farà una lectura de la mateixa per tal de que l’ajuntament conegui el 
contingut. No se denuncia al claustre de professors en general sinó, determinats actes i 
persones concretes que estan darrera diverses actuacions. No s’ha de generalitzar a 
tot el col·lectiu. 
 
Text denuncia llegida per Antonio Deudero 
 
 
El regidor Antonio Deudero continua dient que el fonament i gratuïtat del contingut de 
la moció no té sentit atès que s’ha de comparar amb el contingut de la denuncia. Lo 
que si és cert i se pot comprovar és que els professors aconsellen als al·lots a parlar en 
català i tenen una relació d’autoritat i el full del PSOE així ho confirma. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Toni Marí diu que és trist que el PP es dediqui a fer guerra i dos 
bandos entre qui parla català o castellà. Es fer un castell de naipes d’una cosa sense 
importància. 
 
La regidora del grup Independents i regidora així mateix d’Educació diu que por no 
n’hi ha gens. Diu, dirigint-se als regidors del PP que vos hauríeu d’haver dignat a parlar 
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amb l’escola abans i demanar tots aquests dubtes que potser vos haguessin contestat, 
abans de posar directament la denuncia. 
 
I procedeix a la lectura d’un escrit que diu així: 
 
“Des de l’equip de Govern de l’Ajuntament de Puigpunyent volem mostrar el nostre 
suport al Claustre de professors del CP Puig de Na Fàtima davant la denúncia que s’ha 
produït en un mitjà de comunicació i una denúncia per part del Sr. Antonio Deudero a 
la Conselleria d’Educació, on s’acusava de castigar als nins/es pel fet de parlar en 
castellà al centre. 
 
Aquesta situació ens provoca un sentiment de profund malestar en veure com les 
forces del grup polític a l’oposició van en el sentit únic de desprestigiar i desgastar, a 
qualsevol preu, el poble i les institucions que representen. Aquest atac polític cap a 
l’Escola i juntament amb els que s’han produït cap a l’Ajuntament ho són també cap 
als ciutadans que vivim a Puigpunyent i cap als pares i mares que portem els nostres 
fills/es a l’escola pública del poble. 
 
Com es pot fer una denúncia a un centre educatiu, als mitjans de comunicació o bé, 
a la Conselleria d’Educació, en el sentit que sigui, quan les persones que la presenten 
mai no han format part de la comunitat educativa?, de fet, el Sr. Antonio Deudero no 
viu al poble i tampoc porta els seus fills a l’escola, de fet cap regidor del PP de 
Puigpunyent porten els seus fills al  CP Puig de Na Fàtima. Que en podeu conèixer de la 
realitat social i lingüística?, del PEC? Del Projecte Lingüístic?, de les dificultats actuals 
del centre?, del que pensa i opina l’APIMA?, del dia a dia de tota la comunitat 
educativa?. No us heu interessat en cap moment per la versió o contrastació dels fets 
que us han comunicat, desprestigiant sense fonament i sense possible defensa la feina 
de tot l’Equip Docent del centre. Heu instaurat un desconcert a tota la comunitat 
educativa, especialment als nin/es i una problemàtica lingüística on no existia. 
 
Animem al PP de Puigpunyent, si realment vol ajudar i vol fer una crítica constructiva al 
funcionament del centre, a: 
 
- No utilitzar una entitat educativa, com és l’Escola, com a instrument polític. La política 
ens ha de servir a tots/es, com a societat, per avançar i construir. Els representants 
polítics hauríem d’actuar amb ètica i sentit comú per dur aquesta màxima endavant. 
- Que denunciï  es retallades que afecten a aquesta escola i a les altres escoles 
públiques de Balears. 
- Que reclamin a la Conselleria d’Educació els diners que es deuen al centre per tal de 
poder començar el curs de la manera més digne possible. 
- Que reclamin a la Conselleria d’Educació la finalització total de projecte de l’escola, 
on hi havia contemplat un porxo en el pati que assegurava un espai d’ombra en el 
pati. 
- Que quan algú els faci un comentari, no hi vegin una oportunitat de guanyar vots 
rebaixant l’actuació política a provocar l’enfrontament lingüístic, social, entre 
persones. Com  mínim, que es contrastin els fets, les opinions, les actuacions entre els 
agents afectats. 
 
Demanem al Partit Popular de Puigpunyent que actuï des del respecte a les institucions 
i als òrgans competents i responsables de l’actuació educativa del centre, a escoltar 
els diferents escrits i comunicats de la comunitat educativa del centre que és qui 
realment coneix la realitat del centre.”            
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El Batle afegeix que el PP no creu amb l’escola pública i és un dels mals importants i el 
fet de que es manifestin. Lo que vol treure el PP és un rèdit polític fent molt poca feina. 
Ha quedat tot dit per la gent que coneix el poble.  
 
El regidor del PP, Sr. José Frias diu si pot afegir alguna cosa i el Batle diu que el PP ja ha 
tengut el seu moment per dir el que pensava i manifestar la seva opinió. 
 
Sotmesa la proposta a votació s’aprova la moció per sis (6) vots a favor (3 del grup 
Independents i 3 del PSOE) i tres (3) en contra del PP. 
 
3.2) MOCIÓ PRESENTADA PER L’EQUIP DE GOVERN DE REBUIG A LA IMPORTACIÓ DE FEMS 
PER A LA SEVA INCINERACIÓ. 
 
La portaveu del grup Independents i regidora de Medi Ambient, Sra. Margalida Morell, 
procedeix a la lectura de la moció: 
 
“MOCIÓ DE L’EQUIP DE GOVERN DE L’AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT DE REBUIG A LA 
IMPORTACIÓ DE FEMS PER A LA SEVA INCINERACIÓ 
 
L’Equip de govern de l’Ajuntament de Puigpunyent, format per Independents i PSOE, 
presenta al ple per a la seva aprovació la següent moció. 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
El passat dia 5 de setembre, la Consellera de Medi Ambient del Consell de Mallorca, la 
Sra. Catalina Soler, durant la reunió celebrada a la seu de la FELIB davant els batles i 
regidors dels ajuntaments de Mallorca, va exposar la intenció del Consell de Mallorca 
d’importar fems a l’illa de Mallorca per tal de que sigui incinerat a la planta de 
valorització energètica de Son Reus. Aquesta idea es justifica per part dels 
representants polítics del Consell de Mallorca, amb que, aquesta és una alternativa 
“creativa i d’enginy del Partit Popular” per tal d’evitar un augment de la taxa 
d’incineració d’aproximadament un 40 %. 
A aquesta mateixa reunió, la Consellera de Medi Ambient, va obrir les portes a la 
possibilitat del cobrament pel tractament de la matèria orgànica. 
D’altra banda, a instàncies del Consell de Mallorca s’ha presentat al Parlament de les 
Illes Balears una esmena al Projecte de llei de mesures urgents per a l’activació 
econòmica en matèria d’indústria i energia, per tal de possibilitar el “tràfic” de fems 
prèviament tractat provinent de fora de les Illes Balears i dins l’àmbit de la Unió 
Europea.  
Estant clara quina és la intenció del Consell en aquest sentit, aquest projecte suposarà 
l’arribada de fems de diferents ciutats europees, convertint l’illa de Mallorca en un 
potent receptor de fems d’arreu d’Europa. Això perjudicarà, encara més, la imatge 
turística de Mallorca, així com el cost ecològic i ambiental que haurà d’assumir el 
nostre territori. 
En aquest sentit consideram també, que el fet de que estigui prevista l’arribada 
d’aquests fems al port d’Alcúdia suposarà un impacte visual molt dolent per la Badia 
d’Alcúdia. A més de tots els aspectes negatius que suposarà el transport terrestre dels 
fems des del port d’Alcúdia fins a la planta de Son Reus, travessant tota l’illa amb 
camions carregats de fems. De fet, la batllessa d’Alcúdia i el batle de Bunyola, ja han 
mostrat públicament el seu rebuig a la proposta. 



 
 
 

 
 

AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT             
 
El Consell de està intentant, amb aquest projecte, aconseguir més ingressos per una 
empresa privada com és TIRME, amb l’amenaça que si no es du a terme, es veuran 
obligats a pujar significativament la taxa d’incineració als ciutadans. Aquesta filosofia 
sorprèn, més en un moment de greu crisi econòmica com l’actual, enlloc d’aprofitar 
aquesta situació per revisar les clàusules contractuals que lliguen al Consell (i a tots els 
ciutadans de Mallorca) amb TIRME. 
Arribats en aquesta situació actual, es evident que aquest sistema respon a una lògica 
perversa que anteposa els interessos de les empreses que conformen TIRME, per sobre 
dels de tots els ciutadans. Això ho demostren les següents evidències: 
• Els forns de Son Reus tenen una capacitat per incinerar 700.000 tones de fems i, a 

dia d’avui, no arriben a les 400.00 tones. Producte d’una previsió totalment 
sobredimensionada o tal volta d'un planejament econòmic perfectament calculat. 

• El Consell de Mallorca només planteja dues alternatives; importar fems d’arreu 
d’Europa o pujar la taxa d’incineració un 40 % als ciutadans, quan la revisió del 
contracte també és una opció. 

• A Mallorca, els ciutadans han de pagar més de taxa d’incineració per generar 
menys fems (rebuig). El fet que es produeixi menys fems de fracció rebuig ha de ser 
sempre una bona notícia i no s’ha de castigar als ciutadans a pagar més o fer-los 
xantatge per a que acceptin l’augment de la contaminació important fems d’altres 
països. 

• Varis estudis realitzats per professionals sanitaris demostren que els furans i dioxines 
que emet Son Reus tenen potencial per a ser un greu problema de salut. 

• La ineficiència d’aquest sistema impedeix que les iniciatives de gestió de residus 
vertaderament ecològiques es puguin consolidar com la pràctica habitual, cosa 
que també posa en perill el benestar i la salut de les futures generacions. 

• Les cendres obtingudes en el procés de contaminació, s’emmagatzemen 
encimentades en un depòsit de seguretat però això suposa utilització de territori a 
una illa limitada com Mallorca i deixa les portes obertes a possible contaminació al 
llarg dels anys. 

• El fet de no cobrar el tractament de la matèria orgànica es va decidir en el seu 
moment amb la justificació que era una manera de fomentar la separació de la 
FORM, prioritzant així els criteris medi ambientals front als criteris purament 
econòmics. 

 
Tots aquests punts fan evident que als polítics que governen al Consell i al Govern 
Balear no els interessa invertir en Reducció, Reutilització i Reciclatge. I no només això, 
sinó que decideixen castigar als municipis que seleccionen la matèria orgànica obrint 
les portes a un taxa pel seu tractament, fins ara gratuït, i ignorant els esforços de certs 
municipis de Mallorca en la separació dels residus. 
Finalment, no podem deixar de fer referència al paper que hi juga la Unió Europea dins 
d’un projecte de “tràfic” de residus entre països europeus. No podem oblidar que el 
principi bàsic de tota gestió de residus que promou la normativa europea, descriu que 
l’ordre a seguir en una correcta gestió de residus, és el següent: REUTILITZACIÓ, 
RECICLATGE i, finalment, la VALORITZACIÓ ENERGÈTICA dels residus. Com veiem, a 
Mallorca no serà així. 
En quant al triple objectiu de la Unió Europea de cara a l’any 2020, redactats en la 
Directiva “20/20/20” (reducció emissions de CO2, augment eficiència energètica i 
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energies renovables), pensam que en aquest camí en el qual ens encaminen, serà 
impossible arribar-hi; 
Davant aquesta situació, ens sorgeixen moltes qüestions, però una de bàsica: el Partit 
Popular està disposat a exercir la seva majoria absoluta a diverses institucions per 
modificar la política urbanística a cops de decret-llei i mesures d'urgència, tirar enterra 
una llei estatal de residus just aprovada després de dos anys de negociacions, però no 
a modificar i revisar les clàsules d'un contracte que sacrifica 20 anys de polítiques i 
iniciatives ciutadanes i municipals a favor de la reducció i el reciclatge. 
Per tot això, el Ple adopta els següents 
 

ACORDS 

1. L'Ajuntament de Puigpunyent es manifesta en contra de la decisió del Consell de 
Mallorca d’impulsar el projecte d’importació de fems d’altres països d’Europa per 
incinerar a Son Reus, com també de que s’incrementi la taxa d’incineració. 

2. L’Ajuntament de Puigpunyent es manifesta en contra de la proposta del Consell 
de gravar la matèria orgànica ja que això suposa un càstig pels municipis que més 
be fan la gestió de residus, amb un augment de la taxa. 

3. L'Ajuntament de Puigpunyent insta al Consell de Mallorca a revisar les clàusules del 
contracte amb TIRME per tal d’evitar la pujada de la taxa i la importació dels 
residus. 

4. L'Ajuntament de Puigpunyent sol·licita a la Comissió Europea que es manifesti 
sobre si aquesta iniciativa compleix amb les actuals Directives de residus i si posa 
en risc els objectius per al 2020 uns objectius de reutilització i reciclatge del 50 % 
dels residus urbans. 

5. L'Ajuntament de Puigpunyent s’unirà a totes les accions reivindicatives que es 
duguin a terme amb l’objectiu d’aturar l’evolució d’aquest projecte d’importació 
de fems. 

 
A Puigpunyent, 13 de setembre de 2012. 
Gabriel Ferrà Martorell 
Batle” 
 
Abans de procedir al debat i votació de la moció el portaveu del PP, Sr. Antonio 
Deudero demana al Batle si pot haver una intervenció de la Consellera Executiva de 
Medi Ambient del Consell Insular de Mallorca, Sra. Catalina Soler, per tal d’explicar 
davant el Ple els motius i els sistema que s’utilitzarà per a la importació de fems per tal 
de poder adoptar l’Acord amb el màxim de coneixements possibles sobre el tema.  
 
El Batle accepta la intervenció, si be, no constarà en acta. Malgrat diu que no 
aportaria res de nou atès que ja hi va haver una reunió amb la Consellera executiva i 
el Director Insular per tractar aquest tema a la seu de la FELIB i que hi va assistir la 
regidora de Medi Ambient. 
 
Una vegada la Sra. Catalina Soler ha fet la seva intervenció, es procedeix al debat de 
la moció i hi ha les següents intervencions: 
 
El portaveu del PP, Sr. Antonio Deudero fa les següents manifestacions: 
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“HISTÒRIC EXPEDIENT RESIDUS 
 
1.- Criteris Generals per a la elaboració d’un Pla Director de Residus Urbans Parlament 
Balear 1989 
 
2.- Pla Director de Residus Urbans Urbans 1990: Govern CAIB = PP 
 
3.- S’autoritza la posada en marxa de les línies 1 i 2, essent Conseller de Medi Ambient 
del Consell de Mallorca, Francesc Antich. 
  Ple Consell de Mallorca de  12.2.1997.  

Vots a favor: PSOE, PP, PSM-NM, UM, Mixt.  
Vots en contra: EU 

   
4.- Pla Director de Residus Urbans 2000:  

Govern CAIB: 1er. Pacte de Progrés. Consellera de Medi Ambient Margalida 
Rosselló (Verds), Director, Nicolau Barceló,  

 
Per tal de allargar la concessió de 2017 a 2025 “obligaren”  a Tirme a fer el parc 
Medioambiental , tren,  Cubo , llots ... inversions que actualment encara 
s’amortitzen damunt la tarifa. 

   
5.- Pla Director d’Enderrocs i voluminosos  2002 
 Consell de Mallorca 

Vots a favor: UM, PSOE, PSM-NM, EU-Verds. 
Abstencions: PP 

 
En aquest Pla Director es preveia que hi hagués aproximadament 1.100.000 
tones anuals de restes (de construccions i demolicions –plàstics , fustes ...) i  
d’aquestes un 30%  s’havien de incinerar. Tirme, ja només va preveure el 15%.  
 

6.- Pla Director de Residus Urbans: 2006  
  Consell de Mallorca : 

Vots a favor: PP, PSOE, UM. 
Vots en contra: PSM-EN, EU-Verds 

En aquest PD es preveu que s’hauran de fer noves instal·lacions  i Mallorca 
abocament zero (PSOE A FAVOR) 

 
7. – Modificació contracte TIRME 2007: 
  Consell de Mallorca 

Vots a favor: PP, UM 
Vots en contra: PSOE, PSM-EN, EU-Verds 
PSOE: vota a favor Pla Director on preveu la modificació del contracte i 

vota en contra un any després. 
 
PER QUÈ 2007, FRANCINA ARMENGOL, PRESIDENTA DEL CONSELL DE MALLORCA NO VA  
ATURAR LES OBRES, QUE ENCARA NO HAVIEN COMENÇAT?? 

 
8.- Autorització posada en marxa línies 3 i 4: 
  Consell de Mallorca 2011. 

Consellera de Medi Ambient, M. Tugores, Verds 
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Amb l’aprovació d’aquestes dues línies es va fer una inversió de 390 
milions €, que s’amortitzen damunt la tarifa. 

 
NOTES: 
 

• ELS PAISOS QUE MES RECICLEN SON ELS PAISOS QUE MÉS INCINEREN (Alemanya, 
Dinamarca, Holanda, Suecia). 

 
 
El trasladado de combustible de residuos sólidos de otros países a la planta de Son 
Reus permitirá la reducción de la tasa de incineración  
● Generará energía eléctrica totalmente ecológica, que eliminará la emisión de 
207.000 toneladas de CO2 de efecto invernadero en la atmósfera de Mallorca, que 
actualmente generan carbones y gasoil. 
● La actividad económica que se generará en materia de residuos revertirá en las 
empresas mallorquinas, generado unos ingresos de 14 millones de euros y 350 puestos 
de trabajo. 
 
El Grupo Parlamentario Popular ha presentado 13 enmiendas al Proyecto de Ley de 
Medidas Urgentes para la Activación Económica en materia de Industria y Energía y 
otras actividades encaminadas a favorecer la reducción de costes y tasas en materia 
de residuos y contribuir al mismo tiempo a la reactivación económica.  
 
Una de ellas permitirá el trasladado de combustible de residuos sólidos a la planta de 
Son Reus, permitiendo la contención y reducción de la tasa de incineración, gracias, 
entre otras medidas, a los ingresos obtenidos por el aumento de producción de 
energía renovable.  

 
Se trata de residuos pretratados, es decir material inerte compactado, no 
contaminante ni dañino para el medio ambiente. Sólo se autorizará el tratamiento de 
aquellos que cuenten con el certificado reglamentario exigido por la Unión Europea, 
que garantiza que han superado los controles de calidad y sostenibilidad. 
 
La emisión de gases de la incineradora está controlada por un plan de vigilancia 
ambiental realizado entre la UIB, el Consell de Mallorca y Tirme. 

 
La incineración de combustible de residuos sólidos de la Unión Europea en Mallorca 
permitirá rentabilizar la planta y equilibrar los costes del exceso de capacidad que 
actualmente sólo se cubre durante los meses de verano. Son Reus absorbe un máximo 
de 700.000 toneladas, pero la media es de 400.000. 

 
Las enmiendas presentadas autorizan el traslado y tratamiento de combustible de 
países de la Unión Europea a Mallorca, quedando incorporada esta medida en el Plan 
Director de Residuos, que hasta la fecha únicamente permitía el tratamiento de 
materiales dentro de la propia comunidad autónoma.  

 
La autorización y tratamiento de combustible de la Unión Europea tendrá carácter 
anual. Su continuidad será objeto de estudio cada ejercicio.   
 
El gobierno del Consell ya logró congelar la tasa de incineración de residuos para 
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2012, evitando una subida de más de un 50%, tal y como proponía Tirme. El objetivo de 
la institución insular para 2013 es posibilitar una nueva contención del precio e incluso 
favorecer su reducción.  
 
El traslado de combustible es una práctica común en países que son un ejemplo en 
sostenibilidad ambiental. Francia, Alemania y Holanda son los principales receptores 
europeos.  
 
Se descarta el traslado de combustible de Nápoles. Los países emisores en estudio en 
estos momentos son Inglaterra, centro norte de Italia e Irlanda.  
 
NUEVAS TASAS EN MATERIA DE RESIDUOS 
 
El Consell de Mallorca ha trabajado intensamente durante este último año en la 
creación de tasas específicas en materia de residuos. 

 
Las enmiendas presentadas en el Parlament permitirán fijar una tarifa específica, más 
económica para los Sandachs (residuos cárnicos). Actualmente los principales 
productores, ganaderos y mataderos, abonan la tasa genérica por cada tonelada de 
residuos que se incinera.  
 
Esta medida ayuda al sector agrícola y ganadero. Tendrán bonificaciones de hasta un 
70% en el tratamiento de estos residuos.  

 
De la misma manera, también se establecen tasas para los lodos y la materia orgánica 
que actualmente están exentas de pago.  

 
Todo ello posibilitará la mejora del equilibrio económico de las instalaciones, que 
revertirá directamente en la tarifa que abona el ciudadano. 
 
AYUDAS PARA COMBATIR LOS VERTEDEROS ILEGALES Y CONTRIBUIR A LA 
RECUPERACIÓN DE ESPACIOS DEGRADADOS 

 
Se crean bonificaciones de hasta un 50% para las entidades locales en el tratamiento 
de escombros. Esta medida favorecerá la recuperación de espacios degradados por 
la acumulación de vertidos incontrolados e ilegales.  
 
En este sentido, también hay que destacar la introducción de nuevas medidas que 
facilitarán el tratamiento de escorias para rehabilitar espacios medioambientales 
degradados como las canteras, con el objetivo de contribuir a una regeneración 
sostenible y equilibrada de estos lugares. 
 
EL CARBÓN PROVOCA EMISIONES DE UN 10 % EN POLVO Y/O CENIZA.  
CON ESTE SISTEMA SE REDUCE A UN 1%” 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Toni Mari, diu que Puigpunyent compleix  amb els paràmetres 
de gestió ecològica de residus que és el de proximitat, és a dir, noltros produïm noltros 
compostam.  
 
La portaveu del grup Independents, Sra. Margalida Morell vol agrair a la Consellera i al 
Director Insular la seva visita d’avui al Ple atès que es te constància de que ja havien 
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anat per altres municipis a fer visites. 
 
En relació a la planta de tractament de Puigpunyent vol manifestar que no està 
aturada, està en funcionament, però no processa el 100% de la producció del 
municipi, sinó 1/3. S’estan cercant sistemes per poder aconseguir una major producció.  
 
En relació amb el sistema que vol posar en marxa el Consell Insular, no creu adient que 
a la reunió on es varen citar als municipis per tal de fer-ne l’explicació del sistema, la 
faci un tècnic de l’empresa concessionària que serà la que tendrà els beneficis. Hauria 
d’haver-se fet l’explicació per part d’un tècnic extern . Així mateix, manifesta que si el 
producte és tan fantàstic com diuen, no entén com els altres països paguen per donar 
fems. Son fems tractats, però són fems. 
 
Finalment creu que la planta incineradora va ser un error. La millor proposta seria 
renegociar el contracte amb TIRME. TIRME no ha de marcar la política de la nostra illa. 
 
El regidor del PP, Sr. José Frias demana quantes tones donen les compostadores. 
 
La regidora Sra. Margalida Morell diu que no se saben les tones però el compost es 
reserva a la nau. 
 
El Batle diu que ja han quedat clares les diferents postures i vol fer així mateix un 
agraïment a la Consellera i al Director Insular per la seva explicació. Ha estat d’ajuda 
per tots i està d’acord amb la frase que ha dit la Consellera de que els mallorquins ens 
fem mal dient que tendrem una illa contaminada, si bé, els Batles d’Alcúdia i Bunyola 
no ajudaran a donar una bona imatge de Mallorca. 
 
Sotmesa la proposta a votació s’aprova la moció per sis (6) vots a favor (3 del grup 
Independents i 3 del PSOE) i tres (3) en contra del PP. 
 
3.3) MOCIÓ PRESENTADA PEL PARTIT SOCIALISTA RELATIVA A LA UNIVERSALITAT DE 
L’ASSISTÈNCIA SANITÀRIA. 
 
El portaveu del grup PSOE, Sr. Toni Marí procedeix a la lectura de la moció: 
 
“Antoni Marí Enseñat, portaveu del Grup Municipal Socialista a l’Ajuntament de 
Puigpunyent, presenta per a la seva consideració al Ple la següent Moció: 
 
 
MOCIÓ PER A  GARANTIR LA UNIVERSALITAT DE LA SANITAT I L’ASSISTÈNCIA SANITÀRIA  
ALS INMIGRANTS EN SITUACIÓ IRREGULAR 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El passat dia 1 de setembre va entrar en vigor la retirada del dret a l'assistència 
sanitària en el Sistema Nacional de Salut a persones sense permís de residència. 
Aquesta mesura forma part del Reial Decret Llei 16/2012 de retallades en sanitat, 
promulgat pel Govern de Rajoy el mes d'abril amb el vot en contra de tots els grups 
parlamentaris, i suposa, a la pràctica, un canvi del nostre model de sanitat. 
 
Amb el Reial Decret-Llei es passa d'un sistema fins ara, universal, públic, gratuït i 
equitatiu a un model assistencial, de beneficència. Es passa d'un sistema de drets a un 
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sistema d'assegurament. És a dir, retrocedim més de 30 anys al sistema anterior a la Llei 
General de la Sanitat de l’any 1986 en la qual l'atenció sanitària era una 
contraprestació pel que s’havia  cotitzat, en comptes d'un dret ciutadà universal. 
 
Aquesta decisió adoptada de manera irresponsable i sense consens és d'una enorme 
gravetat i tindrà repercussions tant en la cohesió social com a la salut pública del 
nostre país. Constitueix, per tant, la major agressió a la sanitat pública que hem viscut 
en la història de la nostra democràcia. 
En primer lloc, limitar el dret a la salut d'alguns dels col·lectius més vulnerables de la 
societat és una mesura regressiva i discriminatòria. A més, implica trencar un dels 
principals consensos bàsics que, en aquests últims 25 anys, han guiat la política 
sanitària del nostre país: la universalitat de l'atenció sanitària. 
 
En segon lloc, l'exclusió de l'accés a l'atenció sanitària (a excepció de les urgències) 
dels immigrants en situació irregular suposarà un estalvi poc rellevant en termes de 
reducció del dèficit i, no obstant això, el seu impacte en termes de salut serà enorme, 
especialment, per a pacients en tractament pel càncer, hemodiàlisi i altres malalties 
cròniques;  la continuïtat dependrà ara de la seva capacitat de renda per poder 
costejar-ho. Però també cal tenir en compte l'impacte en la salut pública. 
 
D'altra banda, és insòlit i insensat que el Govern no hagi atès el criteri dels professionals. 
És important assenyalar que tots els col·lectius professionals han manifestat que es 
tracta d'una mesura contrària al codi deontològic mèdic, ja que situa els professionals 
mèdics davant d'un dilema ètic, en no poder assegurar la continuïtat de tractament i 
cures als seus pacients. 
 
Igualment, consideren que aquesta mesura pot ocasionar disfuncions en el sistema 
sanitari, derivades de sobrecàrregues en els serveis d'urgències d'aquelles poblacions 
amb major nombre d'estrangers en situació no regularitzada. El que complica encara 
més la ja habitual elevada demanda d'assistència sanitària que pateixen aquests 
serveis. 
 
El Comitè sobre els Drets Econòmics, Socials i Culturals de Nacions Unides s'ha 
pronunciat en contra d'aquesta mesura i recomana al Govern d'Espanya assegurar 
que, de conformitat amb el principi d'universalitat de les prestacions sanitàries, les 
reformes adoptades no limitin l'accés de les persones que resideixen al nostre país als 
serveis de salut, qualsevol sigui la seva situació legal. 
 
Fins i tot, alguns governs autonòmics han manifestat des del principi la seva oposició a 
deixar sense targetes sanitàries i, per extensió, sense accés a l'assistència primària de 
salut i l'atenció d'especialistes a les persones immigrants en situació administrativa 
irregular. 
 
La nefasta gestió de la reforma sanitària per part del Govern de Rajoy no només ha 
generat incertesa i alarma entre els espanyols (les dades dels estudis del CIS ja situen la 
sanitat com una de les preocupacions més rellevants de la ciutadania quan fa tot just 
un any era valorada com el millor servei públic) sinó que també, en lloc d'harmonitzar 
les actuacions de totes les CCAA, s'ha aconseguit l'efecte contrari, creant confusió i 
major desigualtat entre territoris en la prestació d'aquest servei públic bàsic. 
 
 
Per tot això el Ple de Puigpunyent  ACORDA: 
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1. Instar el Govern de les Illes Balears a articular un mecanisme per garantir a les 
persones immigrants en situació irregular que resideixen a la Comunitat Autònoma el 
mateix dret a la cobertura sanitària que l'establerta pel conjunt dels ciutadans 
espanyols.  
 
2. Instar el Govern d'Espanya a recuperar per llei la universalització del dret a 
l'assistència sanitària pública, desvinculant la sanitat de la Seguretat Social i ampliant 
l'àmbit subjectiu del dret a la protecció de la salut amb fons públics que ha estat 
profundament modificat pel Reial Decret-llei 16/2012. 
 
A Puigpunyent, 14 de Septembre de 2012. 

El portaveu del Grup Municipal PSIB-PSOE 
Antoni Marí Enseñat.” 
 
En el debat posterior es produeixen les següents intervencions: 
 
El portaveu del PP, Sr. Antonio Deudero diu: 
 
“Baleares aplicará los dos Reales Decretos sobre la atención sanitaria a inmigrantes en 
situación irregular tal y como marca la Ley 
 
Queda garantizada la asistencia sanitaria en los casos de urgencia a embarazadas y 
menores de edad. 
 
El Govern del Partido Popular garantiza que la asistencia sanitaria seguirá siendo 
universal para todos. Nadie se quedará sin ser atendido. 
 
El Servicio de Salud de las Islas Baleares ha elaborado unos criterios generales de 
actuación para aplicar el Real Decreto legislativo 16/2012, de 20 de abril, de medidas 
urgentes para garantizar la sostenibilidad del sistema nacional de salud y mejorar la 
calidad y la seguridad de las prestaciones, y el Real Decreto 1192/2012, de 3 de 
agosto, que regula la condición de asegurado y beneficiario a efectos de la asistencia 
sanitaria. 
 
Las personas que tengan la condición de asegurado o beneficiario dispondrán de la 
tarjeta sanitaria individual, que les da acceso al sistema nacional de salud. En cuanto 
a las personas extranjeras no registradas ni autorizadas como residentes en España, el 
Servicio de Salud les garantiza la asistencia sanitaria en los casos de urgencia por 
enfermedad o accidente y de asistencia en el embarazo, el parto y el postparto, y los 
menores: 
 
• Asistencia urgente por enfermedad o accidente: la atención sanitaria urgente se 

prestará en los centros de atención primaria y los hospitales y no se facturará a los 
pacientes, sin embargo, la prestación farmacéutica no estará incluida. Si fuera 
necesario hacer un seguimiento del proceso del paciente, el servicio de admisión 
debe darle cita e informarle que puede suscribir un convenio especial para dar 
cobertura a esta asistencia. En caso contrario, le facturarán directamente o se 
remitirá la factura a su país de origen. 

 
• Asistencia en el embarazo, el parto y el posparto: el Servicio de Salud garantiza a 
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las mujeres embarazadas la asistencia sanitaria durante todo el proceso y les 
asignará los profesionales que sean necesarios. A efectos de la prestación 
farmacéutica, se les aplicará el código equivalente a una aportación del 40% (Es 
decir, igual a los españoles que no tienen obligatoriedad de hacer declaración de 
la renta porque tienen un salario menor a 22.000 euros brutos anuales, como regla 
general).  

 
• Asistencia a menores de dieciocho años: recibirán la asistencia sanitaria 
equivalente a la de los españoles y el Servicio de Salud les asignará a los 
profesionales que sean necesarios. A efectos de la prestación farmacéutica, 
también se les aplicará el código equivalente a una aportación del 40%. 

 
• Asistencia sanitaria en los supuestos de salud pública: el Servicio de Salud 

garantiza la asistencia sanitaria a toda la población con relación a las patologías 
consideradas de salud pública. Esta asistencia no se facturará a los usuarios. Si hay 
algún convenio bilateral relativo a la prestación de asistencia sanitaria o si se 
deben aplicar reglamentos comunitarios de coordinación de los sistemas de 
seguridad social, la asistencia se podrá facturar directamente al país de origen de 
cada paciente mediante la Administración General del Estado. El Servicio de 
Salud entregará la medicación directamente a cada paciente. 

 
• Asistencia a personas solicitantes de protección internacional y de víctimas del 

tráfico de personas con permanencia autorizada en España: el Servicio de Salud 
les prestará la asistencia sanitaria necesaria, que incluye los cuidados de 
urgencias, el tratamiento básico de las enfermedades y la atención necesaria 
(médica o de otro tipo). Además, les asignará los profesionales que sean 
necesarios. A efectos de la prestación farmacéutica se les aplicará el código 
equivalente a una aportación del 50%. 

 
El Servicio de Salud entregará un documento definitivo con el correspondiente 
porcentaje de aportación farmacéutica en los casos de asistencia en el embarazo, el 
parto y el posparto, a menores de dieciocho años y los solicitantes de protección 
internacional y de víctimas de tráfico de personas con permanencia autorizada en 
España. 
 
En los casos en que deba facturar la asistencia sanitaria, se aplicarán los 
procedimientos vigentes. Las facturas se generarán al finalizar el proceso asistencial, 
además de la identificación del paciente, cada factura incluirá otros datos, como el 
país de origen, el motivo de la asistencia sanitaria y otros detalles. Entonces se 
informará al usuario sobre la posibilidad de suscribir un convenio especial de cobertura 
sanitaria. Así pues, las personas que no tengan la condición de asegurado o 
beneficiario ni acceso a un sistema público de protección sanitaria tienen la 
posibilidad de suscribir un convenio especial para acceder al sistema nacional de 
salud pagando la cuota correspondiente a esta suscripción. 
 
Por otra parte, se creará una comisión dedicada al estudio, el seguimiento y la 
evaluación de las patologías y de los casos concretos. Estará formada por miembros 
del Servicio de Salud, de la Dirección General de Salud Pública y otros profesionales 
del ámbito sanitario. 
 
Estas medidas se están llevando a cabo para garantizar la sostenibilidad de la sanidad 
pública.  
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En la actualidad, la sanidad en España acumula una deuda de 16.000 millones de 
euros, por lo que desde el Partido Popular se ha puesto en marcha la única solución 
posible para hacer viable que la sanidad siga siendo universal para todos. 
 
El Partido Popular garantiza que NADIE que lo necesite se quedará sin atención 
médica.  
 
La reforma sanitaria empieza a dar sus primeros resultados positivos. La reforma del 
gobierno aprobó medidas concretas para solucionar la situación en la que el PSOE 
dejó la sanidad pública: con una deuda de 16.000 millones de euros que ponía en 
riesgo la sostenibilidad del sistema.  
La primera reforma del gobierno fue garantizar el suministro de medicamentos 
pagando las facturas pendientes con los proveedores. Se han pagado 12.110 millones 
que se debían a los proveedores. Con esta medida se ha garantizado el suministro y la 
viabilidad de muchas empresas y de miles de puestos de trabajo. Con la modificación 
de la participación en el pago de los medicamentos, el gasto farmacéutico ha 
bajado más de un 24%.  
Los que más tienen aportan más para garantizar el suministro de medicamentos a 
menor coste e incluso gratis a los que menos tienen. Es la mayor rebaja del gasto 
público en medicamentos de la historia, desde que hay datos.   
Por primera vez, los envases de los antibióticos se adaptan a la duración del 
tratamiento para frenar el despilfarro. El uso de medicamentos genéricos vuelve a 
crecer, tras el retroceso de 2011.  La compra centralizada de vacunas supone un 
ahorro de más de 31 millones de euros en dos años.  
Se ha intensificado la regulación para frenar los abusos en el sistema. Se han 
detectado por un lado más de 150.000 tarjetas sanitarias de personas que habían 
fallecido hacía tiempo y que estaban activas, además de cerca de 800.000 personas 
que constaban como beneficiarias de otras de forma irregular”  
 
El portaveu del PSOE, Sr. Toni Marí diu que el PP fa el consens amb la sanitat via decret-
llei i amb l’argumentació del portaveu del PP ha determinat precisament lo que estem 
en contra, s’han d’argumentar be les coses i no llegir directament el decret-llei. Ha 
quedat clar a qui queda garantida la sanitat pública. 
 
La portaveu del grup Independents diu que entenen que són moments difícils, hi ha 
mesures en les que estam d’acord, si bé, no estam d’acord amb desmantellar l’estat 
de benestar ja que sempre en sortirem perjudicats. A bandera d’Espanya d’un sistema 
de Seguretat Social avançat s’està desmantellant. No estam en cap cas d’acord amb 
suprimir la universalitat de l’assistència sanitària. 
 
El Batle manifesta la bona tasca del govern de pagar als farmacèutics. L’import 
d’aquests pagaments s’haguessin pogut destinar a altres coses. Els més perjudicats 
seran els més dèbils. El PP no creu en la sanitat pública, igual que en l’educació 
pública. Amb aquest sistema hi haurà ciutadans de primera, segona i tercera. 
 
Sotmesa la proposta a votació s’aprova la moció per sis (6) vots a favor (3 del grup 
Independents i 3 del PSOE) i tres (3) en contra del PP. 
 
3.4) MOCIÓ DEL PARTIT POPULAR DE   REPULSA VIOLÈNCIA CONTRA ELS BATLES. 
El portaveu del PP, Sr. Antonio Deudero procedeix a la lectura de la moció: 
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En el debat posterior el Batle diu que es rebutjarà qualsevol tipus d’atac, si bé, en 
relació al text de la moció parla d’un concepte: “...aquesta espiral violenta...”, que per 
poder aprovar la moció s’hauria de retirar. Són fets aïllats del tot condemnables i els 
condemnam.  
 
Afegeix que preocupa que segons quin tips d’actuacions del govern central i 
autonòmic puguin desembocar amb aquests fets. No s’han de fer polítiques 
discriminatòries. No hi ha cap espiral violenta, sinó atacs concrets i molt greus. 
 
El portaveu del PP, Sr. Antonio Deudero diu que està claríssim que hi ha espirals 
violentes. Basta recordar les visites del President del Govern a les Juntes Locals dels 
diferents pobles i que també es va dur a debat una moció en aquest Ple. Es tracta de 
persones que han estat elegides democràticament i fan la política per la qual han 
estat elegits. A la visita de Puigpunyent no hi va haver agressions físiques però si verbals 
i que es poden considerar agressions violentes. La reacció de la gent ve donada per 
aplicar la política per la qual ha estat votada. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Toni Marí  diu que abans de votar farem com si no haguéssim 
sentit res i ho farem per poder arribar a un consens i poder aprovar la moció. No s’han 
d’entrar amb altres valoracions apart de la moció. 
 
El regidor del PP, Sr. José Frias diu que fent tantes matisacions s’està desvirtuant el 
contingut de la moció. S’hauria de condemnar tota la violència. 
 
El portaveu del PP accepta modificar el text de la moció i proposa aprovar-la 
modificant allà on diu “.... espiral violenta...” ha de dir “...aquests fets...”. 
 
Sotmesa la moció a votació s’aprova per unanimitat dels membres presents amb la 
modificació incorporada. 
 
3.5) MOCIÓ DEL PARTIT POPULAR DE RENUNCIA A LA PAGA EXTRA DE DESEMBRE. 
 
El Batle convida al PP a retirar la moció abans de la seva lectura atès que ja es va 
renunciar voluntàriament a rebre la paga extraordinària de desembre de 2012 fa uns 
mesos per part de les dues regidores que tenen dedicacions exclusiva i parcial, per la 
qual cosa, la moció no té sentit. 
 
El portaveu del PP, Sr. Antonio Deudero diu que retiren la moció i manifesta el seu 
agraïment per la mesura. 
 
4t.- CONTROL DE L’EQUIP DE GOVERN: 
 
ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN LOCAL  
 
En relació als Acords de la Junta de Govern Local, el portaveu del PP demana els 
següents aclariments: 
 
- JGL 16/4/2012.- en relació a l’expedient de caducitat de l’expedient relatiu a la 
parcel·la 42, polígon 3 Es Piconar demana l’estat del expedient i si s’han fet 
al·legacions. El Batle respon que s’haurà de mirar. 
 
- JGL 12/6/2012.- en relació a les factures de Endesa, hi ha factures amb imports molt 
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diferents cada mes, per quin motiu? El Batle explica que el motiu és perquè Endesa 
envia remeses de factures i les que no superen els 3.000€ van per decret i les que 
superen aquest import van per Junta de Govern. Depèn de com les envia Endes, 
l’aprovació se fa per remeses. 
 
En relació a la mateixa Junta hi ha una factura de la Sra. Ines Batle i creu que hi ha una 
errada en l’import i s’hauria de comprovar. 
 
- JGL 16/5/2012.- demana aclariments respecte al pagament d’una factura de 
l’empresa Melchor Mascaró per les obres de la piscina municipal de 2004. El Batle 
explica que és una factura que tenia un import pendent ja que s’havien de subsanar 
unes deficiències i es va arribar a un acord amb l’empresa per tal de subsanar-les. 
 
- JGL 16/7/2012.- en relació a l’adjudicació del contracte amb Grup Trui Mallorca S.L. 
per a les festes de Puigpunyent i Galilea demana quin procediment se va seguir i si es 
varen demanar altres pressuposts. El Batle respon que per l’import podia ser contracte 
menor i es varen demanar altres pressuposts i es va adjudicar al que més s’adaptava a 
les necessitats. 
 
- JGL 28/5/2012.- en relació a la subvenció del CIM sobre despesa corrent demana si ja 
s’ha pagat i el Batle respon que creu que no però no ho pot assegurar. 
 
DECRETS DE BATLIA DES DE 292/2012  FINS 428/2012. 
 
- DECRET 327/2012 I 402/2012.- Hi ha 2 factures de l’Illa Produccions i demana els 
conceptes. El Tresorer, Sr. Toni Marí diu que una és de 2011 i l’altre de 2012, dels cursos 
organitzats per la gent gran. 
 
- DECRET 361/2012.- En relació a la factura de  d’aportacions al dipòsit regulador situat 
devora el cementiri i per un import de 1.202,00 euros, demana quina ha estat la 
despesa total dels camions per subministrament d’aigua? El Batle respon que hi ha 
hagut problemes d’abastiment puntuals i el cost total no se pot assegurar en aquest 
moment però se pot donar la informació en el proper Ple. 
 
- DECRET 377/2012.- es demana l’aclariment en relació a que les factures de la SGAE 
relacionades no coincideixen amb l’import del compromís de pagament. El Batle 
respon que el cmpromís s’ha fet per dos exercicis, 2012 i 2013. La part restant s’abonarà 
amb càrrec a l’exercici 2013. 
 
- DECRET 424/2012.- en relació a la factura a Distribuciones Luque, demana si la 
compra de bosses de fems es manté. El Batle respon que només es compren bosses 
per comerços i per la brigada de residus de l’ajuntament.  
 
5è.- TORN D’URGÈNCIA 
 
5è.1.- APROVACIÓ FESTES LOCALS D’ÀMBIT MUNICIPAL PER 2013 
 
El Sr. Batle proposa incloure a l’ordre del dia per torn d’urgència l’aprovació dels dies 
festius d’àmbit municipal per a 2013, atès que des de la Direcció General de Treball i 
Salut Laboral ens han sol·licitat que comuniquem les dates que el Ple de l’ajuntament 
hagi fixat abans de dia 31 d’octubre de 2012. 
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Sotmesa la urgència a votació és aprovada per unanimitat dels membres presents. 
 
El Batle dona compte i lectura de la proposta que diu així: 
 
“Atès que, el Consell de Govern, de conformitat amb el que disposa el Decret 75/1998, 
de 31 de juliol, pel qual es regula el calendari de festes de la comunitat autònoma de 
les Illes Balears i altra normativa d’aplicació, ha aprovat, per Acord de dia 14 de 
setembre de 2012, el calendari de festes per a l’any 2013 en l’àmbit de les Illes Balears, 
publicat al BOIB núm. 137 de 18 de setembre de 2012, segons el qual els dies festius per 
a l’any 2013 en l’àmbit autonòmic són els següents: 
 
 
1 de gener Cap d’any Dimarts 
1 de març Dia de les Illes Balears Divendres 
28 de març Dijous Sant Dijous 
29 de març Divendres Sant Divendres 
1 d’abril Dilluns de Pasqua Dilluns 
1 de maig  Festa del Treball Dimecres 
15 d’agost Assumpció de Maria Dijous 
12 d’octubre Festa Nacional Dissabte 
1 de novembre  Tots Sants Divendres 
6 de desembre Dia de la Constitució Divendres 
25 de desembre Nadal Dimecres 
26 de desembre Segona festa de Nadal Dijous 
 
Atès que de conformitat amb l’article 46 del Reial decret 2001/1983, de 28 de juliol, de 
regulació de jornades, hores extraordinàries i descansos (BOE de dia 29), els 
ajuntaments han de determinar dues festes locals d’àmbit municipal, a més de les 
festes d’àmbit autonòmic. 
 
Es proposa al Ple de la Corporació que adopti el següent ACORD: 
 
PRIMER.- Determinar com a dies festius d’àmbit municipal els següents: 
 
16 d’agost Sant Roc Divendres 
31 de desembre Festa de l’Estendard Dimarts 
 
SEGON.- Comunicar el present Acord a la Direcció General de Treball i Salut Laboral 
pel seu coneixement i efectes oportuns. 
 
Sotmesa la proposta a votació s’acorda per unanimitat dels membres presents. 
 
Seguidament el Batle vol donar compte del Decret 429/2012, de data 21 de setembre, 
segons el qual s’aprova la liquidació del pressupost de l’exercici 2011. 
 
L’exercici 2011 s’ha liquidat amb un romanent de tresoreria per despeses generals 
negatiu per import de 14.118,77€. De conformitat amb l’article 193 del Reial decret 
legislatiu 2/2004, de 5 de març, mitjançant el qual s’aprova el text refós de la llei 
reguladora de les hisendes locals, en cas de liquidació del pressupost amb romanent 
de tresoreria negatiu, el Ple de la corporació haurà de procedir, en la primera sessió 
que es celebri, a la reducció de despeses del nou pressupost per quantia igual al 
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dèficit produït. 
 
Si la reducció de despeses no resulta possible, se podrà acudir a la concertació de 
l’operació de crèdit pel seu import, sempre que es donin les circumstàncies previstes a 
l’article 177.5 de la mateixa llei. 
 
Si no s’adopta cap d’aquetes mesures, el pressupost de l’exercici següent haurà 
d’aprovar-se amb superàvit inicial per quantia no inferior al dèficit produït. 
 
Atès que la liquidació va estar llesta la setmana passada i que es va aprovar per 
Decret divendres dia 21 de setembre i ha estat impossible per raons de temps valorar si 
és possible la reducció de despeses del Pressupost 2012, l’Acord corresponent es 
debatrà en el proper Ple del mes d’octubre. 
 
Per acabar, el Batle vol donar les gràcies a totes aquelles persones que desenvolupen 
tasques de voluntariat per poder aconseguir un poble millor i a més amb la situació 
econòmica actual, fent tasques, entre d’altres, de repartiment de fulletons, 
coordinació del material de préstec, organització de festes, organització de curses 
esportives, organització d’activitats esportives, suport informàtic i instal·lacions d’equips 
de so, neteja d’instal·lacions municipals, neteja i senyalització de camins públics, gestió 
del bar de festes organitzades, cuidat de malalts, voluntaris del centre d’acollida a les 
instal·lacions municipals d’animals, i possiblement moltes més, i especialment a la 
regidoria de Cultura per haver sabut coordinar i desenvolupar amb voluntariat unes 
festes d’agost i de Galilea molt participatives i més econòmiques que l’any passat, 
amb un estalvi de 15.000€.  
      
 
 
I no havent més assumptes a tractar, el Sr. Batle aixeca la sessió quan són les 23:00 
hores i s’estén la present acta, que autoritza i signa amb mi la Secretària Interventora 
de la Corporació Municipal, la qual cosa certifico. 
 
 
 
El Batle,                                                               La Secretària Interventora, 
 
 
 
Gabriel Ferrà Martorell                                    Cristina Pou Bosch 
  
            
            
            
            
      
 
 
 
 
 


